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ls ciutadans d'aquest municipi hem anat rebent, en els últims mesos, missatges 
creuats dels funcionaris de la Pol i cia Local i dels responsables polítics de l'Ajuntament, 

ben contradictoris quan no clru·arnent antagònics, en relació al contenciós que mantenen ambdues 
patis. 

A molts se'ns fa difícil prendre part i esbrinar qui té la raó en aquest escenari de 
confrontació, en què els primers reivindiquen unes millores salarials a les quals, segons diuen, 
tei1en dret, mentre els segons manifesten que s'està complint escrupolosament el conveni signat 
i encara en vigor. En tot cas, i sigui on sigui la raó, l'única cosa evident d'aquest enfrontament és el 
deteriorament de la imatge de la nostra Policia, la qual ha adoptat una actitud de força, cridanera 
fins i tot, amb espectaculars pe1jormm1ces que han merescut la pmiada de diaris i revistes. 

Insistim a no donar la raó ni a uns ni a altres, però sí que ens demanam per la bondat 
d'aquest espectacle, no ja per a la Policia Local, ni per als regidors que tenen la responsabilitat del 
funcionament d'aquest cos de seguretat, sinó per al conjunt dels ciutadans. Als contribuents, al 
marge de diferències salarials, que les parts en litigi haurien de solucionar tan aviat com puguin, 
allò que ens preocupa de bon de veres és l'eficàcia en l'actuació d'uns agents en els quals hem 
dipositat la nostra confiança. 

És faltar a la veritat si de im que, en els últism temps, nrp 1estn r.onti<mçn s'hn cieteriornt'! 
I és faltar a la veritat si deim, igualment, que des de la Sala no s'ha sabut, gens ni mica, mai, conduir 
les actuacions de la Policia pels camins d'eficàcia i eficiència exigibles avui en dia? No s'hauria de 
notar, d'alguna manera, la grandiosa inversió del municipi en recursos humans i materials que 
Capdepera està realitzant en la seva Policia? 

A1riba un nou estiu i a molts ens Slllt un cabell blanc -un altre- de pensar que no hi haurà 
persona humana capaç de posar regit a tota la disbauxa que es genera a Cala Rajada: renous, 
circulació i seguretat ciutadana continuaran, si no canvien molt les coses, com a asignatures 
pendents d'aprovar. Culpa de la Policia Local? Culpa dels polítics? I què té més? El cett és que 
nosaltres continuarem patint en carn pròpia els efectes negatius d'una situació que, en molts 
d'aspectes, sembla que ha fuitde les mans de qui té la responsabilitat de controlar-la. 

Aquest hivern, com sabeu, Cala Rajada s'ha convettit en un camp de mines intransita
ble. I enmig de tan lamentable situació molts hem trobat a faltar el supmt i l'ajuda permanent de 
la Pol i cia. El caos circulatori, el tancament arbitrari de carrers, la manca de senyalització, fins i tot 
el perill per a la integritat física de les persones, no s'han pal·liat ni poc ni molt amb l'augment 
corresponent de la presència policial, en una tasca auxiliar imprescindible en aquests casos. És 
evident que si els policies només hi han d'esser per a posar multes d'aparcament, podríem 
contractar tranquil· lament una companyia privada que, amb tota seguretat, ens sortiria més 
econòmica 

No, no ens inspira massa confiança, ara mateix, el servei que ens dóna la nostra Policia. 
I el problema és que no sabem qui n'és el culpable, si la pròpia Policia, o els responsables polítics, 
o la manca de criteri a l'hora de dissenyar una línia d'at:Luw.:ió d'awrd a1nb les necessitats d'aquest 
poble. O de tot plegat. 
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Plaça 
des 

Sitjar 

Protesta 
Els veïns dels carrers d'es Llum, 

Port i Gómez Ulla n'estan tips. De renou, 
de trànsit, de fum, de cotxes, d'autocars, 
de perill. .. La seva paciència sembla 
haver tocat sostre, i nosaltres pensam que 
amb motiu. Les pancartes de protesta 
han estat, les últimes setmanes, un 
elment distintiu d'aquests carrers, per 
mitjà del qual els afectats rec](lmP-n 
solucions. L'Associació de Veïns dc 
Capdepera ha recolzat aquesta iniciati
va que, segons se'ns ha dit, continuarà 
fins que I' Ajuntament faci alguna cosa. 
Per a la primera institució del poble, pel 

''SA 
NOS 
lRA'' 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 

www.sanoslra.es 

que sembla, la solució és la 
finalització de les obres de la via de 
circumvalació, però aquesta, al pas 
que va, no satisfà les demandes dels 
veïns esmentats, que volen respostes 
immediates . 

Escola viva 
El programa "Escola Viva" 

és una iniciativa adreçada a treballar, 
en hores no lectives, amb al ·lots que 
presenten algun problema 
d'integració i d'adaptació, com una 
forma més d'educació en el medi 
obert. 

I com una manifestació, 
oberta a tothom , de les seves 
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activitats, el passat dia 9 va tenir lloc 
una diada, sota e llema d "'Escola Viva 
Interactiva", que es va desenvolupar 
en el Poliesportiu i en la qual varen 
prendre part nins i joves de Capdepera 
i Cala Rajada, així com de can Picafort 
i Pollença. Hi hagué demostracions de 
monopatí, de realització de grafitis, 
d'escalada, ràpel i tirolina, de capoeira 
(ball brasiler), de futbol et, i fins i tot un 
concurs de disc-jokeys hi va haver. 

Obres 
Com cada mes, en els últims 

temps, ens veim obligats a referir-nos 
a les inacabables obres que tenen Cala 
Rajada feta un llàtzer. Possiblement, 
quan rebreu aquest exemplar, la majoria 
d'aquestes obres ja haurà entrat en la 
seva recta final (quan escrivim aquest 
comentari s'està asfaltant el carrer de 
l'Agulla) que ja és ben hora, però això 
haurà passat després de quatre mesos 
de pols, fang, renou i molèsties de tota 
mena. Un vertader suplici. Ara per ara, 
veïns i comerciants de les zones 

afectades (carrers Nereidas, Tri ton, 
Magallanes i I' Agulla) només en po
den avaluar les pèrdues econòmiques 
i els petjudicis, mentre els hipotètics 
beneficis queden per veure. Són molts 
els qui s'ha queixat repetidament dels 
ritmes d'aquestess obres i de la manca 
de coordinació per a minimilzar-11e les 
lògiques molèsties. 
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Més obres 
L'Ajuntament ha adjudicat el 

concurs per dur a terme les obres de 
la futura deixalleria de Capdepera, per 
un total de 169.683 '92 . En aquest 
espai, en el polígon industrial, s'hi 
tractaran residus sòlids i matèria 
orgànica. D'altra banda, també s'ha 
adjudicat, per un total de 81.826'33 , 
les obres del passeig del cementeri. 
No hi ha hagut sorpreses i, en el pri
mer cas, els beneficiaris són les 
empreses Coexa,S.A. i Coemsa; i en 
el segon cas, Coexa, S.A. tota sola. 
No hi ha qui els posi un peu davant. 

Guia 
El mes passat vàrem prometre 

que ampliaríem la notícia que donàvem 
de la presentació de la guia de 
Capdepera, un fulletó editat pel Grup 
Serra amb el patrocini del Consell de 
Mallorca. L'acte, amb una solemnitat 
un punt excessiva, comptà amb la 
presència de dona Maria Antònia 
Munar, presidenta del CIM, qui 
aprofità l'avinentesa per a allò que fan 
sempre els polítics: fer vots. 

La guia pròpiament dita és un 
producte decebedor. El text de Pere 
Cartada, Maria Massanet Gil i, Maria 
Àngela Melis i Rosa Lechón és més 
qut; currt;de, però curl, lan curl que 
nomP.s pot encélbir una visió esbiaixada 
de la realitat gabellina. En tot cas, 

aquest text està per sobre del seu 
supmi material: el fulletó que el conté 
és pobre en imatges i en maquetació. 
N'esperàvem una altra cosa, 
francament. 

Teatre 
Els dies 

15 i 16 d'aquest 
mes de març, el 
Teatre Munici
pal es va obrir a 
l'actuació dels 
més joves. En 
aquest cas, 
foren els 
alumnes de 6è. 
de l'escola de 
s'Alzinar els qui 
pujaren a l'escenari per a representar 
dues obres: "Quin embull d'escola", 
escrita pels mateixos alumnes i pel 
professor Miquel Ferragut, i "La botiga 
de les mil i una nits", a partir d'un 
conte de José Manuel Pagan. La 
finalitat d'aquestes representacions no 
era altra que la de recaptar fons per 
al viatge d'estudis d'aquests al·lots, 
però, així mateix, s'hi varen poder ad
mirar algunes aportacions 
interpretatives dignes de menció i que 
fan preveure que algun d'aquests 
joves actors acabarà actuant amb 
qualque grup ja consolidat del poble. 

Gerent 
I continuant amb el Teatre 

Principal, hem de comunicar que, 
finalment, aquest espai ja compta amb 
una persona per a la seva gestió, com 
havia reclamat insistentment "Cap 
Vermell". Es tracta de Lídia Sanchez, 
diplomada en art dramàtic pel Centre 
Dramàtic de Catalunya, qui ja ha 
manifestat Ics seves ganes dc fer feina 
i de dinamitzar un espai que, des que 
Antoni Perelló en fou rellevat, havia 
caminat sense nord. 

Resulta sorprenent que a la 
convocatòria d'aquesta plaça només 
s'li i presenlàs una persona, la vàlua 
de la quéil no posam en dubte, però 
que evidencia que l'Ajuntament, per 
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molts de bolletins municipals que faci, 
només dóna difusió a allò que serveix 
per a major glòria de la institució. 

En un proper número 
conversarem amb la nova gerent. 

PSM 
L'Agrupació Local del PSM 

va celebrar assemblea general el 
passat dia 8 de març, en el Teatre Mu
nicipal. El principal punt a debatre era 
el de la candidatura per a les eleccions 
municipals del2003. A raja sabem qui 
encapçalarà la llista dels nacionalistes: 
es tracta de Mateu Garau "Bessó", 
un jove advocat que trehalla a 1::1 se11 

de CCOO de Manacor, qui ja va inte
grar la candidatura del 1999 i que 
d'aleshores ençà ha treballat en 
I' executiva local del pmiit, al costat de 
Felip Esteva. 

Aquest, en Felip Esteva, vol 
complir amb la seva promesa de limi
tar a dues legislatures la seva tasca 
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municipal, però manifestà que, en el 
futur, seguiria treballant al costat d'en 
Mateu Garau , aportant la seva 
experiència i els seus coneixements de 
la vida política de Capdepera, tant al 
nou cap de llista com a tota 
I' Agrupació. 

Aquest partit, igualment, a la 
fi ha trobat una seu. Es tracta d'un lo
cal en el carrer Principal, modest, això 
sí, però que satisfà plenament les seves 
necessitats. 

Trobada de clarinets 
El diumenge dia 17, tengué lloc 

en el marc de l'esglesieta del Castell, 
la 11 Trobada de Clarinets, en què hi 
pat1iciparen alumnes de les escoles de 
música de son Servera, Sant Llorenç, 
Atià i Capdepera. La direcció fou a 
càrrec dels respectius professors de 
cada municipi: Jaume Galmés, Antoni 

Tello , Carme Barceló i Tomàs 
Picornell, coordinats per la nostra 
Elionor Gómez-Quintero. 

Cadascun dels 21 participants 
interpretaren diversos temes, mentre 
que conjuntament tocaren el segon 
moviment del Concet1 n° 3 d'Stamitz. 

Alumnes i professors 
aprofitaren la jornada per a fer una vi
sita guiada al Castell i compartiren un 
dinar de pa i taleca en el gimnàs de 
s'Alzinar. 

L'esglesieta s'omplí de pares 
dels alumnes pat1icipants i de nombrós 
públic i es comprovà que constitueix 
un escenari adient per a aquest tipus 
de manifestacions. 

Jornades 
No és que ens hi convidassin, 

ni que ens ho fessin saber, pensa tu, 
però així i tot es varen celebrar les "I 
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Jornades sobre seguretat i prevenció 
a les platges". Això va passar els dies 
21 i 22 de febrer, a I 'hotel Serrana 
Palace, amb presència de 
representants de nombrosos 
ajuntaments de les Illes, així com de 
representants d 'Astúries i Canàries. El 
Govern Balear hi va estar representat 
pels consellers de Turisme i d ' Interior, 
i s'hi tractaren aspectes referits a les 
competències municipals de seguretat 
a les platges, a la 
homogeneïtzació en la formació dels 
socorristes i a la coordinació entre les 
distintes institucions en matèria de 
seguretat. 

Campió 
L'equip juvenil del club 

esportiu Escolar s'ha proclamat campió 
del seu grup, en la categoria de prime
ra divisió. La trajectòria d'aquest equip 
ha estat gairebé impecable al llarg de 
tot el campionat, que clogueren amb 
una contundent victòria, per 7-2, davant 
l'Artà, el passat dia 11. Aquest 
campionat, a més, els servirà per a 
pujar a la categoria superior. 
Enhorabona. 

Marisa 
El diumenge dia 17, en el 

Teatre Municipal, MarisaRojas va pre
sentar al públic gabellí el seu tercer 
disc, "Vent salat", davant una nodrida 
representació dels seus seguidors. Amb 
tot, hi podria haver hagut més gent, i la 
qualitat d'aquesta cantant bé s'ho 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
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mere1x. primera piràmide". 

N'Alegre 
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Es tracta d'un métode creat 
amb la finalitat de modernitzar la plan
ta hotelera de les Illes Balears. 

Amb tota seguretat, na Marisa, 
ara mateix, és la millor veu del pop
rock mallorquí, contundent i poderosa, 
plena de ritme i digna de millor smi, si 
no fos que, de moment, la gent està 
embadalida amb l'operación aqueixa 
de màrketing de TVE. 

La posada en escena va estar 
a l'alçada de les circumstàncies. 

Desitjam bon vent a aquest 
"vent salat", però també seguim 
esperant, encara, que algun composi
tor inspirat posi en veu de Marisa Ro
jas la gran cançó que aquesta 
necessita. 

Ja han començat les obres de 
demolició de l'antic hostal n'Alegre de 
Cala Rajada. Aquestes places 
hoteleres obsoletes han passat a 
propieat pública per cessió dels 
propietaris, per a poder construir noves 
places hoteleres. 

El cas és que l'Ajuntament, 
disposarà d'un ampli solar molt ben 
situat. No és descabellat pensar que 
aquest espai, entre d'altres, es pdoria 
dedicar a aparcament, tampoc cal re
cordar la manca que n'hi ha en la 
localitat, especialment a l'estiu. 

Declaració 
Notemphotis IV, de la segona 

dinastia, en declaració al Telediari de 
les 3, manifestà el seu contentament 
pel fet que l'empresa constructora 
Baseosa-Sato en U.T.E. no operàs en 
temps de l'Alt Egipte, ja que "en cas 
que ho hagués fet -digué el faraó- en
cara construïríem els fonaments de la 

~ GRUP MUNTANER - RIBOT, S.L. 
tmj Antonío j. Muntaner Pomar 

.., 
Segur os 

l='fniJTERRE • .I.R. 
SI'GUROS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s .ç¡. 

POMPAS fUNEBf~ES 

~~~ 
PG-{f;queria 
TeL 971 I 81 43 

C/. S'alzinar, 13-07580 CAPDEPERA 

Tel. 97156 30 íJ6. Tel. MóvH úl7 JIJ 19 29 -Fax 97156 53 \O 
___ .. ___ , _____ .. ___ , __ ____ ___ -~----....... , .. ., ______ _ 

CADN @lillV[BR 
abans cas verduler 

Amalia Garcia 
Carns, embotits, verdures 

i drogueria. 

Segon aniversari. 
Sorteig de regals entre els nostre clients. 

Gràcies per la vostra confiança 

carrer Hernan Cortés, 16 

07590 Cala Rajada 

comandes 
Telèfon i fax 971 565 329 

móbil 636 01 0118 
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Gabellins 

fora poble 

-Na Esther Juan 
Vives i na Llucia 
Scaringi són dues 
joves gimnastes de 
Capdepera que 
han participat al 
campionat de Ma
llorca de 
gimnàstica amb 

- Com cada any, la Coral s'Alzinar va prendre part, aparells, celebrat el 
el passat dia 9 de febrer, en la Trobada de Corals de Ma- passat 24 febrer, al 
llorca, celebrada a 1 'Auditòrium de Ciutat. Va compartir P o 1 i e s P o r t i u 
grup amb la Coral de son Servera, l'Orfeó Artanenc, la P r í n e e P s 

Coral de d'Espanya. Na 
Petra i la Esther va fer ter
Coral de cera en la 
S a n t a modalitat de bot i 
Margalida. barra, mentre que 
D'altra ban- na Llucia va fer 
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da, i com a primera en barra, terra i parai·Ieles. Ambdues són de la 
colofó, el categoria benjamí - C. Enhorabona a totes dues i 
Cor de la felicitacions als seus entrenadors. 

Federació va 
cantar el Te 
D e u m 
d' Anton 
Bruckner, 
acompanyat 
d e 
l'Orquestra 
Simfònica de 
les Balears, 
amb l'afegit 
que la sopra

no solista fou la gabellina Bàrbara Femenies, una de les 
millors veus de I 'illa, ara mateix. 

-Una magnífica representació gabellina es va pre
sentar, el passat dia 17, a laX Mitja Marató Ciutat de Pal
ma. La varen integrar Mel i na Sagrera, primera atleta ba
lear i segona absoluta de la prova, que va córrer els més 
de 21 km en un temps d' 1'20'52; Antoni Cursach va emprar 
1'32'29; Paco Galian ho féu en I '45'45; A ni Muñoz va aca
bar en I '46'3 8; mentre que Montse Cruz, Ja més jove dels 
nostres corredors, va emprar 1'46'34. 

-El passat dia 22, S uso Rexach va cantar al Teatre 
d'Artà, on presentà el seu últim disc, "Sempre els meus 
ulls", una personal i intimista visió de les relacions humanes 
i de l'amor, del qual ja en parlàrem extensament quan aquest 
treball es va presentar a Capdepera. 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

s'argenteria 
carrer l'agulla, 86 disseny jove 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Quant a l'urbanisme, poden passar unes quantes co
ses, no totes dolentes. Algunes d'elles, fins i tot, poden re
sultar ben engrescadores, per més que això, des de la nostra 
perspectiva, ens resulti inversemblant. Veim, a vegades, 
fotografies, o imatges de televisió, de pobles i ciutats que 
han anat creixent d'una manera harmònica, espais urbans 
que no s'han anat fent d'esquena a I' home sinó amb ell i per 
a ell. Ens embadalim davant aquestes imatges de carrers i 
places d'indrets llunyans, en què l'espai públic ens sembla 
l'únic possible i, encara més, l'únic 
desitjable. També els edificis, projectats, 
ideats per algú, se suposa, es veuen 
totalment entrecavalcats amb I' entorn, fent 
patt d'un tot consonant, lluny d'estridències 
i de grotesques exhibicions. 

Com s'ho han fet, aquesta gent -
ens demanam - per a construir pobles i 
ciutats aparentment habitables? I com així 
- ens seguim preguntant - a nosaltres ens 
han caigut damunt el cap totes les 
desgràcies urbanístiques? Segurament, 
trobaríem moltíssimes justificacions per a 
tants de desastres: manca de previsió, nu l·la 
capacitat de planificació, gens ni mica de 
bon gust, creixement excessivament 
accelerat, pressió brutal del sector 
immobiliari ... 

. : 

Si algú creu que aquest indret, on vaig tenir la 
immensa fortuna de néixer i on he viscut tota la vida, sempre 
ha estat "això", es confon. Una amiga alemanya, fa poc, 
em mostrava, entre orgullosa i nostàlgica, algunes fotografies 
de la seva primera visita a Cala Rajada, a l'any 1959. 
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Aleshores, per aquí es donaven les manifestacions inicials 
del turisme de masses, venien els primers grups, que 
paraven a cas Bombu, l'hotel Son Moll, el Cortijo ... i a 
moltes cases particulars convertides en improvisats 
anexos, modestos però nets. Aleshores, tots, absolutament 
tots, acollíem aquell nou fenomen amb il·lusió i amb 
l'esperança posada en en futur econòmic una mica més 
confortable. 

Les fotografies que em va mostrar na Bel, que 
és com la meva amiga alemanya vol que I' anomenin, em 
retornaren a un punt en el temps en què 1' espai encara 
era una cosa pareguda a aquelles imatges de què parlava 
al principi: Cala Rajada s'havia anat fent a la mesura de 
les necessitats dels seus habitants - quatre o cinc-cents 
devíem ser aleshores -, no segons un propòsit o una 
determinació premeditats, no, però sí conforme a una 
saviesa remota, atàvica, amb uns materials a l'abast, terra 
de la terra, pedra de la pedra, marès i calç enlluernadora, 
de blanca que era. 

El turisme de masses aquell - aquest! - ens va 
agafar desprevinguts. A ningú se li va ocórrer projectar 
com hauria de ser el poble del segle XXI, i, per això, a 
cada revifada de la demanda de noves places, el poble 
ha anat pegant una estirada esburbada, disforja, sense 
cap ni centener: una urbanització aquí, uns quants vials 
nous allà, tres hotels allà deçà ... Sí, ja sé que sempre hi 

f. ;l ' I : i I I •• :! I ; 
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ha hagut en vigor alguna norma urbanística que ha 
determinat allò que es podia o que no es podia fer, però 
ningú no em negarà, a la vista dels resultats, que els qui 
n'han estat responsables han demostrat un cert grau 
d'inconsciència, quan no de malaptesa. No vull creure, 
perquè això seria tenir molt mala bava, que els qui han 
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anat dissenyant el poble des de finals dels anys 50 ençà 
somiaven que el resultat dels seus treballs seria precisament 
aquest que ara ens toca patir. 

Ni la passada legislatura, ni l'anterior, ni la present, 
no han estat suficients perquè les famoses noves Normes 
Subsidiàries veiessin la llum. He pensat, més d'una vegada, 
que els encarregats del projecte no saben on posar mà, que 
no sabem com posar una mica d'ordre enmig de tant de 
caos. Ho hem fotut tant que no té remei, ni amb normes ni 
sense. 

Mentrestant, se segueixen fent coses, se suposa 
que a l'emparade les Normes en vigor ara mateix. Aquestes 
deuen resultar completament obsoletes pel que en podem 
deduir dels fruits que donen i a la vista de les nombroses 
modificacions puntuals a què es veuen sotmeses, ara i suara, 
per a donar resposta a tants i tants d'aspectes que no 
preveuen. Amb tantes modificacions puntuals, ja no les deu 
reconèixer ni qui les va fer. Algunes d'aquestes coses que 
es fan, independentment de si s'adapten o no als preceptes 
-que se suposa que sí, que s'hi adapten -, són els distints 
plans d'"embelliment" a que s'ha condemnat el nostre lito
ral, un regal que en els últims anys han contribuït no poc a 
la disbauxa estètica que ens caracteritza. Fins i tot, hom 
diria que el criteri que regeix és el de la manca de criteri, 

,;1\vd·o escola 
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de manera que d'aquests projectes d' "embelliment" se'n 
podria inferir que tothom fa el que li passa pels nassos 
(podeu substituir aquest últim substantiu per qualsevol altre 
que us vengui de gust). El Govern de tots els governs, el 
de Madrid, ens fa passeigs marítims com el de Cala Gat o 
el de l'Agulla, segons Déu li dóna a entendre, i en projecta 
un altre per anar de son Moll a es Carregador, que ja 
veurem; la Conselleria de Turisme del Govern d'aquí (el 
de Ciutat) ens fa una plaça Castellet, al seu albir; i 
I' Ajuntament ens obsequia una plaça dels Pins, o un carrer 
Elionor Servera, o un carrer 1' Agulla, d'acord a parers 
que poc tenen a veure els uns amb els altres i cap d'ells 
amb els de les altres administracions esmentades. Tot 
plegat, un batibull, un desgavell, un garbuix, un desordre ... 

És cert que el nostre no és un mal privatiu d'aquest 
municipi: l'urbanisme de les zones turístiques de Mallorca 
és una epidèmia, un mal contagiós, que es pren i que, com 
la pigota borda, et pot deixar nafres per a tota la vida. Es 
tracta d'un estat de coses al qual, en tot cas, també hi hem 
contribuït, tret de molt escasses i honroses excepcions, els 
particulars. L'arquitectura de la costa de l'illa fa pell de 
gallina, amb predomini, en els millors casos, d'un 
funcionalisme sense cap pretensió de crear bellesa, si no 
és que ens hem de resignar, la majoria de vegades, als 
tendals de plàstic, a l'abús de l'alumini, a les façanes de 
mil coloraines, a les palmeretes exòtiques ... 

Ara, diuen, vénen temps de recessió del negoci 
immobiliari. Si és així, si ens donen un moment d'assossec, 
segurament seria una bona ocasió per fer una reflexió 
col·lcctiva sobre tots aquests aspectes. En primer lloc, ens 
podríem demanar si ens agrada el resultat urbanístic de 40 
anys de turisme de masses. I si la nostra resposta fos ne
gativa, ens podríem fer unes quantes preguntes més: com 
podríem reconduir aquest procés? som a temps, encara, 
de construir un poble més habitable? com hauria de ser 
aquest poble? 

També hi ha una altra solució: fer com fins ara: no 
fer res, i que Déu ajudi s'enganat! 



col·laboració 

TEMPS DE REFLEXIÓ 
TURISME AMB ROSTRE HUMÀ 

Com totes les realitats humanes, requereix el turisme 
(actiu i passiu, el turista i qui el rep) un component d'ètica. La 
bona marxa d'un país. d'una societat, no es redueix a xifres 
macroeconòmiques, sinó que es mesura pels seus valors 
d'humanitat, de justícia, d'igualtat, de respecte, de solidaritat 
per a tothom. 

Tristament, però, la història del nostre turisme està més 
aviat escrita amb estadístiques, amb guanys, amb xifres ... I 
societat rica no vol dir societat sana. Engreixar no vol dir créixer. 
O crèixer no consisteix a engreixar. El turisme, o ajuda la perso
na, totes les persones que en participen, o a llarg o curt termini 
es pot girar en contra seva. 

L'objectiu seria com pastar el fenomen turístic, 
econòmic(ista), massiu, industrial i consumista, per a 
transformar-lo gairebé en una altra cosa; cultural-ètic, 
personalitzat: identitari i diferenciador, servicial i servidor, 
relacional-solidari i contemplador-estètic. Vegem-ho un poc més 
de prop. 

El turisme es tractà, i es tracta encara molt sovint, con 
un fenomen industrialitzat, massificat i econòmic. 

Pren el turisme, també, i de manera significativa, la 
consideració dc fenomen dc consum: consum dc turistes, 
consum de treballadors, de territori, de paisatge, d'aigua, d'espai 
per a l'oci i la diversió. El consum, quan és esbojarrat, consumeix 
el consumidor. Es consumeix Mallorca: el paisatge i les perso
nes, i, per tant, el propi futur socioeconòmic, cultural i polític. 

És cert; una de les comares o llevadores que ens ha 
aidat a entrar en el món del consumisme i ha afectat els 
comportaments de manera clara ha estat el turisme. I no perdem 
de vista que una societat amb més coses -noses, moltes de les 
quals - no vol dir més culta ni solidària. I el consum elevat a 
nonna suprema trastorna els valors. El turista és un consumista, 
i el productor, distribuïdor i servidor del consum acaba també 
"consumit", corcat per I' explotació del plaer immediat. 

La societat mallorquina s'ha anat despertant ai servei 
d'una societat en pennanent estat ociós, de sol, de platja, beguda 
i sexe. Ha trastornat molts de caps i cors. El nin que neix i el jove 
que creix viu impactat per la urgència d'un treball que li doni 
duros, i per la cultura del lleure, del temps lliure. 

Una de les conseqüències és a nivell de la cultura: 
segurament, augmenta la democratització de la cultura és a dir 
la difusió i divulgació de béns culturals fins ara li'mitats ~ 
determinades elits; però sembla disminuir una autèntica 
democràcia cultural, és a dir, la cultura entesa com a participació, 
obra de creació i capacitat de les persones i del poble de generar 
cultura pròpia i no sols de consumir els productes produïts per 
sectors poderosos i influents. 

D'altra banda, les relacions humanes són molt 
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importants. I no han de ser sols funcionals, ja que perden la 
seva humanitat. Amb freqüència, les relacions actuals són 
"topades", no "trobades". L'economia ens empeny. 

Així mateix, es produeix, i cada vegada més, una 
globalització del turisme. Un mateix pensament, un mateix 
producte, independentment dei lloc concret turístic. 

El resultat és un turisme pla, sense relleus, sense 
diferenciació ni diversificació. Les mateixes sensacions, imatges, 
sabors, idees, modes i espectacles ... pertot arreu. 

Aquest mercat universal agredeix uns dels elements 
millors i típics del turisme, com són: la diferència de llocs, 
cultures, persones, cuines. I és cert que aquests elements, 
mantinguts, poden salvar-nos de nous impulsos anivelladors i 
globalitzadors dei turisme actual. 

També ens aniria bé aclarir la diferència entre turista i 
viatger, ja que un país com el nostre pot passar a oferir decorats 
més que veritats i, per tant, es pot anar degradant fàcilment. El 
turista quasi té per únic objectiu verificar l'exactitud de les 
infonnacions rebudes i dur-se'n una prova fotogràfica. Uns 
minuts en el museu i hores per comprar unes postals. Al contrari, 
la norma bàsica del viatge i del viatger és descobrir la màgia de 
la realitat, no el decorat o allò que ens ensenyen i mostren. 

El turista consumeix arquitectura, cultura, paisatge, és 
a dir, l'espai dels altres, però sense la seva presència. El turista 
sembla trobar-se bé únicament en ei grup de turistes. Fora té 
por. En canvi, ei viatger se les arregla per estar "amb" i "entre" 
eis pobles que visita, no té pressa, veu amb el cor i el cap i amb 
els seus propis peus. 

Per tant, ei turisme de masses, com a motor i cap de fil 
del gran canvi social a Mallorca, i que implica els altres fenòmens 
- el medi ambient, la cultura, la immigració i la marginació - està 
avui dia sota sospita. Salvació, solució? Sí, reconversió. 

Es demana una major lucidesa fins i tot econòmica, una 
major sensatesa eticovalorativa, un major coratge cultural i 
polític. 

El turisme és i hauria de ser una indústria essencialment 
o substantivament de rostres i no de màscares, ni de clients o de 
nombres, ni d'anònims o de topades. El rostre humà del turista, 
més viatger i visitant que turista "pret a porter". El rostre humà 
del nadiu i del treballador i del complex món econòmic: hoteler, 
restaurador, transportista, comerciant. .. L'illa seria més humana. 

Joan Simonet 

(Aquest article és un extracte de la lliçó in
augural del curs 2001/2002, pronunciada al 
Centre d'Estudis Teològics de Mallorca pel 
professor Mn. Bartomeu Bennàssm; qui la va 
titular "Turisme amb rostre humà. El turista: 
un viatger i un visitant". Recentment ha estat 
publicat pel mateix Centre d'Estudis Teològics 
de Mallorca). 



agenda de la vila 

_____ A_genda de la Vila ___ _ 
mes de febrer 

Naixements 
dia 8, Francisco J avi er Sancho Sebastian de Francisco J avi er i Ana Belén 

dia 1 O, Federico Ismael Méndez Porro de Javier i Maria del Carmen 

dia 1 O, Marcos Martínez Heredia de Juan i Maria Antònia 

dia 13, Antoni Pe1licer Amengual d ' Antoni i Maria Antònia 

dia 22, Arthur Ferrer Baluta de J. Fernando i Ana Lucía. 

Noces 
No hi ha cap enregistrada aquest mes 

Defuncions 
dia 7, Francesc Gayà Ferrer (1.912) 

dia 10, Andrés Barea Macias ( 1.985) 

dia 10, Nicolau Pascual Flaquer (1.929) 

dia 17, Christel-Hermine Saber (1.949) 

dia 28, Cristan-Wilma Holz (1.944) 
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Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LES COVES D'ARTÀ (XIII) 

L
es coves d'Artà són patrimon i natural, un dels més 
preuats valors del nostre municipi. Actualment 
aquest reconeixement no es cotitza com pertoca 

però no sempre ha estat així. En el segle XIX fou un 
reclam de primer ordre que va atreure un públic d'allò 
més divers i cuit. No és qüestió de modes que sempre 
tenen un sentit passatger i volàtil sinó d'època històrica, 
de valors socials. Llavors Capdepera dedicà un carrer a 
les coves en reconeixement als seus valors naturals; 
actualment hem permès que les urbanitzacions s'enfi
lassin pel coster de la muntanya del Cap Vermell des
truint una part del seu poder d'encantament. No hem 
sabut valorar allò que perdíem ni estar a l'altura de les 
circumstàncies. 

Les coves són conegudes des de molt antiga
ment. Joan B. Binimelis, any 1595, ja les qualificà com 

una de les meravelles de l'illa: "Baja de este peñon 
bajando al mar hacia el puerto de Cañamiel, està la 
Cueva del Ermitaño, que es una de las maravil/as y 
casas mas señaladas de Mallorca, por lo mucho que 
tiene que ver dentro aque/ monte toda vacio sin que se 
atreva alguna a llegar a su fin" (1 ). 

Uns anys més tard (1633) un altre cronista i histo
riador del Regne, Joan Dameto, publicava una descrip
ció de les coves: "Hay una muy grande y maravillosa 
cueva, que llaman de la Hermita. Vense en ella pen
dientes del techo varias figuras de órganos, púlpitos, 
camas, pabellones y otras labores semejantes. Des del 
sue/o van subiendo otras como co/umnas o piràmides, 
rematandu sus extremos de muy diferentes modos. 
Fórmanse de las aguas quA allí continuamente se des
tilan, las cua/es convertidas en duros carambanos, for-
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man estas y otras mil curiosas labores. Vense también 
arroyos de aguas corrientes y claras, y otras empanta
nadas y muertas: juegos al fin, digamoslo así, de la 
admirable y sabia natura/eza" (2). 

El prevere de l'església de Sant Nicolau de Palma, 
Antoni Cabrer Verger, les explorà l'any 1807 trobant, 
amb gran sorpresa, unes inscripcions amb el nom de 
Josepa Clar amb data 1517 i de Mateu Crespí Roman i 
data 1614; aquella troballa "abatió aquel espíritu nues
tro jactansioso que nos provocaba a tenernos por los 
primeros conquistadores de estos lugares". A tot això 
cal afegir que si a finals del segle XVI ja eren conegu
des com a coves de s'Ermita o de s' Ermità seria tot 
recordant l'estada d'un eremita, un fet gens estrany en 
aquell temps, basta recordar les ermites velles de 
Valldemossa excavades en el coster de la muntanya. 

Després, durant quasi dos segles, les coves foren 
descrites com un accident més del nostre litoral, sense 
cridar la curiositat de la gent. Les coves apareixen sen
yalitzades en el mapa de Mallorca del cardenal 
Despuig, any 1785. Geroni de Berard, any 1789, també 
les descriu en la seva crònica del viatgA A lAs viiAS de 
Mallorca: "Una celebrada cueva que 1/aman de Ja 
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Hermita, que en sus varias y espaciosas concavidades, 
1/enas de maravil/osas producciones de agua, que en 
gruesos carambanos se petrifica, ofrece a la curiositat 
de muchos el gusto de admirar/as, pera nadie Jas utili
za, y son excelentes estas piedras como he probado en 
casa, para obras pequeñas y de palma y media de 
ancho, porque toman el lustre y pulimento deseable"(3). 
La versió de Berard segueix la crònica de Dameto tot 
recordant la monumentalitat i la varietat de formacions 
calisses, però s'interessa per l'utilitat d'aquelles forma
cions pètries tan blanques i polides. Se conservava una 
tassa feta amb el material que va treure de la cova (4) . 

A principis del segle XIX apareix una nova sensi
bilitat preocupada per la recuperació del nostre passat i 
per la revalorització de les riqueses pàtries. Aquesta 
onada renovadora arrelà entre alguns religiosos i els 
elements liberals, és a dir, el sector social més preparat 
culturalment. Un dels primers exploradorB ·;1u l'esmen
tat Antoni Cabrer, qui exposà clarament la nova sensi
bilitat: "Cese ya, amados paisanos, el poca afecto al 
sue/o patrio que nos vió nacer.. . Aquellos hombres 
curiosos que invierten cuantiosas sumas en ver reinos 
extraños, pasear Jejanas regiones sin saber primera en 
que consisten Jas preciosidades de su patria y riquezas 
de s u solar ... ". Cabrer i els seus companys exploraren 
la cavitat entre les 11 de la nit i les 6 de la matinada: 
"Conducidos por algunos pràcticos, que de antemano 
tenian estudiados los pasos por dondo so va a este 
sitío. Fiados pues en el caràcter i honradez de estos, 
que nos alumbraban con hachones y teas encendidas, 
en toda aquel camino tan expuesto y 1/eno de peligros, 
1/egamos sa/vos a este Jugar". Una vegada dins la cova 
descriu les meravelles que descobrien encara que les 
teies no eren suficients per il.luminar les parts altes de 
l'espaiosa cavitat; també encengueren alguns focs que 
els hi senyalitzava el camí de la sortida (5). 

Segons l'Arxiduc Lluís Salvador, el primer que 
explorà parcialment la cova va ser el prevere artanenc 
Joan Garau i Serra "Melindro", cap a 1806, després de 
fer diversos trets de pistola per esglaiar les nombroses 
rates pinyades que la poblaven i de llançar al fons una 
branca de pi en flames amb la finalitat d'orientar el seu 
descens amb una corda gruixada. 

El 25 de setembre de 1811 visitaren les coves de 
l'Ermita o d'Artà els tres més destacats representats del 
liberalisme a Mallorca: el magistrat lsidoro Antillón, 
Guillem lgnasf de Montis, marquès de la Bastida i 
Miquel de Victorica. Aleshores la cova ja havia estat 
completament explorada fins en els indrets més pro
funds i arriscats; sobre el sòl de la cavitat hi havia 
escomÏxeries que a redols ob~lruien el pas. Antillón 
parla de donar a conèixer aquest palAu de la història 
natural a tot Europa. 
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A aquests assenyats explo-
radors illencs que redescobriren ., · . .~.; 

les coves i les don~ren a co~è~-
1
ii.JÏ 

1

1
1 1

; 

xer en les seves VIbrants cron1- ! . .. 1. ¡ 
ques seguiren un ininterromput : ¡ · 
degoteig de visitants estrangers. ! 

Arribaren a Mallorca passat el 
primer quart de segle, eren de 
temperament romàntic que, en 
paraules manllevades a Guillem 
Frontera, ens visitaven convidats 
per un somni, és a dir, amb l'es
perança que l'illa encaixàs en el 
perfil d'allò que cercaven, d'aque
lla idea que se formaren a partir 
de les lectures i informacions que 
els hi havien arribat. Si el viatger 
del segle XVIII s'interessava per 
la situació i altària de la muntan-
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ve una de las muchas maravillas 
que encierra aque/ jardin de Ja 
naturaleza. 

La crònica està recollida del 
llibre "Noticias histórico- topogra-

, ficas de la isla de Mallorca" 
(1836) i forma part del capítol: 
"Sitios de estudio y de recreo que 
suelen visitar los viajeros". Per 
tant, l'any 1825, les coves ja eren 
conegudes fora de les illes. 

El primer estranger del qual 

·: ~~'llitÍ..\.~: tenim constància que recorregué 
detingudament les coves, 14 de 
setembre de 1827, fou l'excel
lentíssim senyor Milor, Duque de 
Bukingam, cavaller de la Jar
ratierre i el seu acompanyant 
Francis Lunn (8). 

ya, el romàntic es recreava en la - · A partir d'aquesta data el 
solemnitat del paisatge; si l'il.lus- . ··- -- · llistat de visitants és nombrós i 
trat es preocupava per conèixer 1··1 J.¡~in-~-=--- les seves cròniques exaltades 

la pluviometria de la zona i les fins a l'èxtasi. Dembowski, prin-
Dembowski visita Chopin a Valldemossa. característiques geològiques del ________ ___;;, ________ cipis de 1839, deixava constàrr-

terreny cercant-hi una utilitat, el romàntic divagava cia d'un expoli d'estalagtites per part d'un anglès. L'any 
sobre la brillantor de la pedra, els segles que havia 1841, una companyia anglesa oferia al propietari de les 
necessitat l'erosió i el degoteig de l'aigua per a formar la coves, Josep Quint Safortesa, vint-i-cinc mil lliures 
cova o les fantasioses formes que creien veure en allò esterlines per la reina de les columnes (22 metres d'al-
que els envoltava. tura). L'any 1851 un altre anglès, Henry Christmas, 

L'any 1825 visità les coves Joaquim Ma. Bover, publicava a Londres un llibre amb una descripció de les 
historiador i més tard cronista oficial del Regne de coves i menciona que, feia uns quinze anys, un com-
Mallorca, el qual feu una crònica totalment romàntica, patriota havia romput tantes estalactites com per carre-
exaltada, plena de suggeriments, visions i diàlegs alti- gar vuit mules, va dur el botí fins a Palma i llavors cap 
sonants, unes característiques que els successius visi- a Anglaterra. 
tants anirien repetint: Entre el 19 i 23 d'abril de 1852 la reina Isabel 11 va 

Se va a ella por un estrecho y pe/igroso sendera: 
a un lado parece que los peñascos escarpados se 
desploman sobre el viajero, y al otro /e atemoriza un 
horrorosa precipicio que da el mar. La cueva tiene una 
boca que da paso a una cuesta resba/adiza, en cuyo 
término se ve, sobre un alto peñasco, una especie de 
monstruo que atemoriza a los mas intrépidos ... pe ro 
todo el miedo que han causada tantas bajadas, tantos 
pe/igros y tantas horrorosas figuras, no es nada en 
comparación del susto que produce Ja vista de un for
midable culebron que se descubre en otra ínstancia. 
Los demas riesgos podrian precaverse con el cuidada, 
con los conductores instruidos y con el beneficio de Ja 
/uz; pe ro ¿ quien podria librar a los infelices despreve
nidos de los colmillos de aquella fiera?. Nada de o)(tra
ño era el que se hubiese criada en un sitio tan húme
do y de tanta oscuridad; todos saben cuan goJoc:as 
son de /eche Jas serpientes ... pero disipado el terror se 

visitar l'illa de Mallorca. Amb l'esperança que la sobira
na manifestàs el desig de visitar les coves, cosa que no 
succeí, els consistoris d'Artà i Capdepera, d'acord amb 
el propietari, feren construir escales còmodes de fusta 
en els punts més senyalats i una gran escala de pedra 
a l'entrada. També se va millorar el caminet que con
duïa a les coves i es netejaria l'interior de la cavitat amb 
la qual cosa se perdrien per a la ciència restes ossis i 
conxes que explicarien el passat de les coves. 

El 22 de setembre de 1857 el Príncep Guillem 
Nicolau Alexandre d'Orange, hereu de la Corona dels 
Països Baixos arribava a les coves a bord d'un vaixell a 
vapor de la seva nació. A l'hora de partir agraï als veins 
i a l'ajuntament d'Artà, llavors Capdepera no tenia ajun
tament propi, haver foradat arriscadament la primera 
cova amb la finalitat que S.A. pogués passar a la sego
na cavitat sense haver de baixar per una perillosa esca
la de fusta (9) . 
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L'any 1862 Pere d'Alcàntara Penya i el seu fill 
Miquel publicaren el primer plànol topogràfic de les 
coves. Aleshores la propietat ja era conscient que aque
lla atracció i curiositat que despertaven les coves era 
qualque cosa més que una moda, per això anaren fixant 
i acondicionant el recorregut per a explotar-les comer
cialment. Els visitants també hi acudiran amb un altre 
tarannà ja que no se sentiran convidats per un somni, ni 
els copsarà l'emoció del perill i la sorpresa que desper
ta allò que és desconegut; a partir de llavors els visi
tants hi aniran per a contemplar la magnificència de la 
naturalesa. Amb la publicació del planell s'acabava l'è
poca de les cròniques romàntiques. 

En el segle XIX els visitants a les coves conside
raven que el recorregut començava en els Pins de les 
Vegues; les coves formen part d'un paisatge que et cor
diciona i et predisposa per a contemplar amb tota la 
seva grandesa l'obra de la naturalesa. De la mateixa 
manera, la Seu de Mallorca no pot aïlar-se del barri 
antic de Palma on està enclavada; barri i catedral s'han 
aixecat conjuntament durant segles. Igualment puc afir
mar que el dia que el nostre Castell no pugui contem
plar-se en la seva grandesa, des de qualsevol de les 
carreteres que condueixen al poble, aquest dia haurà 
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perdut el seu sentit; conservarem el monument però 
deixarà de tenir l'alè de vida que encara conserva. Cal 
aturar la degradació de l'entorn de les coves d'Artà per 
a garantir el futur d'aquest monument natural. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

(1) Binimelis, Joan. Historia General del Reina de Mallorca. pag. 147 

(2) Dameto, Joan. Historia General del Reina Balearico. pag 44 

( 3 i 4) Berard, Gerónimo. Viaje a las Vil/as de Mallorca 1789 

(5 i 6) Informacions recollides del llibre de Gaspqr Valero i Martí. La 
'larga ruta de l'excursionisme mallorquí. Vol. I. El Gall Editor. Palma 
2001 

(7) Frontera, Guillem. Imatge del paradís. Editat per José .J. de 
Olañeta. Barna 1994. Col.lecció La Foradada, pag 14. 

(B i9) Llabrés Bernal, Joan. Noticias y relaciones históricas de las 
ls/as Baleares. El sigla XIX. Palma 1958. 



capdepera fa 20 anys ... 

Fa 20 anys, 
deia ... 

març 1982 

Obríem el número 15, corresponent al mes de març de 
1982, amb una magnífica portada deguda a la mà dc Joan Rai, 
dibuix d'un racó del Castell i una llegenda que deia: El Castell és 
de tots. Encerclat, al costat, hi havia un breu text que deia: 
Acuerdo delAyuntamiento Plena. Capdepera, 26-febrero-1982. 
Es estudiada la propuesta del Sr. Balaguer Riera sobre la zona 
de Cala Agulla. i sc acuerda:- Por unanimidad: que las Normas 
Subsidiarias contemplen Cala Agulla i su zona de influencia 
como zona no urbanizable, por lo que no se acepta la propuesta 
del Sr. Balaguer. 

Grumallons 
Distintes persones responien a distintes qüestions 

puntuals. Els entrevistats foren SOR PIEDAD, TOMEU 
PALLI CER, XISCO FUSTER, JOANA TERRASSA FEMENIES, 
MIQUEL F LA QUER i ANGEL LÓPEZ. 

Plaça des Sitjar 
- El col·lectiu per¡¡ ln defen sn de 1' Agull:1 h:1 col·locilt 

pancartes banderes en llocs estratègics. 
- A la fi han arribat els papers per a la creació dc vuit 

unitats d'Ensenyança General Bàsica a Cala Rajada. 
- A la Plaça de la Constitució han començat les obres 

per evitar el perill d'esbaldrec que amenaçava les escales de 
l'escola de s'Alzinar. 

- Aquesta vegada han estat tres menors: dia 18 dc 
febrer a les 6 del matí entraren a un xalet de na Ferrera, ocupat 
per un matrimoni vell, estranger. Amenaçaren, feren destrossa, 
abusaren, els feren firmar un taló i els tancaren en habitacions 
separades. Aquesta vegada els han trobat. 

- Persones acostades al PSOE han mogut papers per 
mirar de crear una associació de veïnats a Capdepera. El cavall 
de batalla seria el problema dc les aigües. 

-Ningú s'ha atrevit a urbanitzar l'Agulla abans de les 
eleccions. Viurem un compús d'espera, però no serà llarg. 

Entrevistes 
Les entrevistes del febrer de 1982 foren dues. 
D'una banda, vàrem parlar amb distints membres de la 

Banda de Música, que ens varen dir, entre d'altres coses: 
Actualment, som catorze. La municipalització podria ser 
profitosa; almenys estaríem segurs que tendríem activitats 
musicals, així com ara ens preparam sense tenir res en clar, enca
ra que això condicionaria la nostra llibertat. 

Dc la seva banda, en Miquel Alzina "Cuní", ens deia, a 
propòsit de la recollida de fems: Pens que hi ha moltes coses 
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que podrien millorar. Hem convocat una reuma amb Ics 
associacions de veïns, Associació Hotelera i Ajuntament, per 
veure si entre tots hi posam remei. Com a empresa, creim que 
podem millorar molt i ho volem fer. 

Esports 
-És pròxima a inaugurar-se la nova bolera automútica 

que s'està muntant en el soterrani de l'edifici d'es Búfalo. 
-L'Escolar no ha fitxat cap entrenador que substitueixi 

en Miquel Bestard. Mentre, veim que és en Pep Gallega qui 
dona les ordres i dirigeix l'equip. 

Seccions i col-laboracions 
-Per què? I Agenda de la Vila I La Sala 
-Antoni Garau: Nus en paraules 
-Joan Rai: L'esvoranc. Mallorquí sí, però clar i català. 
-Mateu Gili: Aquest món està ben militaritzat. Qui el 

desmilitaritzarà? 
-Pep Terrassa: Materials per a la nostra història. Notes 

per a un expedient. El Castell. 
-Gori Mateu: Els valors de l'educació. 
-Es Xoric de son Xona: La barquera (l) 
-Antònia: Quan el sol trenqui la matinada ... 
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col·laboració 

d'unforaster 
Lluís Cerrada Carretera 

En el capítol del mes passat vaig voler transmetre 
les meves impressions subjectives i anecdòtiques sobre 
alguns aspects de I 'habitatge mallorquí. Ara, però, voldria 
aportar algunes dades d'una problemàtica més social. Per 
començar vull recordar que 1 'habitatge és el problema que 
més preocupa els ciutadans balears, segons la darrera 
enquesta del Govern, del passat setembre. L'habitatge és 
el principal problema dels ciutadans de les Illes Balears 
(un 26,5%) molt per damunt d'altres problemes com les 
carreteres (un 15,3%), el transport públic (un 14,9%), el 
medi ambient (9,7%) o l'atur (7,2%). Més en concret, a la 
part forana de Mallorca, l'habitatge, com a problema, arri
ba al 28,5%, seguit de les carreteres amb un 22,1 %. 

I per què la vivenda és un problema greu? Perquè, 
segons quin tipus de vivenda, és un ben escàs; i perquè 
és cara, en general. 

Fa uns mesos, Jaume Carbonero, Di
rector General de l'Habitatge del Govern, va 
donar una conferència a Cala Rajada sobre 
l'habitatge de protecció oficial a les Illes. Me'n 
record d'alguns aspectes molt significatius. En 
primer lloc, que el públic era principalment jove 
i d'origen peninsular; en segon lloc, va subratllar, 
el conferenciant, la pràctica inexistència de sòl 
públic a la nostra Comunitat, en comparació amb 
altres comunitats de l'Estat. Va parlar que la 
Nova Llei del Sòl pretén augmentar el sòl públic 
i que la construcció de vivendes públiques hauria 
de fer-se respectant més el medi ambient. Que 
hi ha una demanda d'aquestes vivendes molt 
per damunt l'oferta: 6.000 habitatges a l'any per 
a famílies d'una renda anual de menys de cinc 
milions de pessetes. I que l'actual Govern està 
fent el que pot: 2.000 habitatges en dos anys, quan l'anterior 
govern feia 100 vi vendes públiques per any. També ens va 
dir que ja hi havia promocions d'habitatge públic a Manacor 
i a Artà, i que a Capdepera es podrien fer unes 40-50 
vi vendes públiques si I' Ajuntament ho volgués. A mitjan 
desembre de 2001, em confirmares que el nostre 
Ajuntament sols havia aconseguit sòl públic per a la cons
trucción de uns 25 d'aquests habitatges, em:ara que ja s'han 
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sol·licitat al voltant de cinquanta vi vendes d'aquesta mena. 
A més a més, qui pot pagar habitatges de 12 a 14 milions si 
no té un treball estable i ben remunerat? Estic convençut 
que la vivenda pública seguirà essent un ben inaccessible 
per a una gran part dels nostres joves i per a tota la gent 
desfavorida de la nostra societat. 

Un altre problema és el preu per metre quadrat 
de sòl edificable. Al primer trimestre de 2001, les Illes 
Balears ocupaven el quart lloc quant al preu d'aquest sòl 
- 212.000 pta. per m2-, darrere el Pais Basc (261.000 pta.), 
Madrid (250.100 pta.) i Catalunya (214.800 pta.). A més 
a més, les nostres illes van ser la tercera autonomia on 
més va créixer el cost del m2 respecte del primer trimes
tre de l'any passat: un 20,5%, darrere La Rioja (un 23%) 
i Navarra (un 21,6%). Tot això fa que el cost mitjà d'un 
habitatge nou, tenint en compte que la construcció també 
és més cara per les despeses del transport des de la Pe
nínsula, pugi per damunt dels 20 milions de pta. i es fa 
pràcticament inaccessible per a una gran majoria dels 
nostres conciutadans, sobre tot si són joves. 

Però ens resta la solució de comprar un habitatge 
usat. Idò, també tenim la malaurança d'ocupar el qumt 
lloc més alt del conjunt de l'Estat quant al cost per m2: 
178.767 pts., quan la mitjana nacional està en 154.000 pts 
1m2. Jo mateix he sofert aquesta caror d'habitatge de 
segona mà. Fins que vaig tenir la gran sort de trobar la 
meva actual casa a Capdepera -antiga i petitona, però per 

això mateix, acollidora, entranyable i molt mallorquina-, 
vaig passar molt de mesos cercant llocs per viure i trobant
los molt cars i en un estat quasi ruïnós. Em van dir que la 
demanda alemanya era la culpable d'aquesta pujada, però 
encara que jo no sóc alemany, no per això em posaven un 
preu més raonable; i després ens queixam que un terç de 
la nostra illa està en mans estrangeres! 

I mentrestant, Espanya és el país de la Unió Euro-
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pea amb un major percentatge d'habitatges desocupats: 
un I3% del mercat immobiliari disponible, 2,6 milions de 
vivendes buides. Això contrasta amb el dèficit del mercat 
de vivendes de lloguer, que al Estat és d'unes 800.000. 
Alguns pensen que aquesta manca d'oferta és la causa 
que els preus del lloguer s'hagin disparat i que el lloguer, 
que podria ésser una bona solució 
per a molta gent si fos més 
assequible, solament suposa un IS% 
de I 'habitatge habitual i està utilitzat, 
sobre tot, per fadrins, divorciats, gent 
major, estudi ants, treballadors 
desplaçats temporalment i 
immigrants. Conec dos casos de 
gent desfavorida que encara està IEi~.--.~-
més enfonsada per la caror dels seus 
lloguers. Un és un separat de 52 
anys, sense feina i amb una salut 
massa deteriorada. El CIM li ha donat temporalment una 
ajuda assistencial de 40.000 pta. i participa a Deixalles en 
un programa de RMI (Renda Mínima d'Inserció), amb una 
beca-ajuda d'altres 44.000 pta. Viu en el soterrani d'un 
edifici, a una sola habitació d'uns 14m2, on té, tot junt, llit, 
cuina i bany. Possiblement, aquest espai era un dels antics 
aparcaments de l'edifici i per això no té ni llum natural ni 
ventilació. No crec que aquest lloc pugui resultar habita
ble, però el viu propietari l'està llogant per 40.000 pta., 
amb contracte i dos mesos de lloguer per endavant. L'altre 
cas és el d'un grup d'immigrants sense papers. Són sis i 
viuen a un pis de dues habitacions, menjador/cuina, bayn i 
una petita terrassa. Cada mes han de pagar I 00.000 pta. 
Amb aquests preus no ens hem d'estranyar que hi visqui 
tanta gent, di ns un únic habitatge; d'altre manera no podrien 
suportar les despeses del lloguer. 

També el nostre poble de Capdepera-Cala Rajada 
participa d'aquesta problemàtica. Segons el darrer Estudi 
Social i Cultural de l'Ajuntament i la UIB, la gran majoria 
de la nostra població té una llar pròpia, pagada (66,3%) o 
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pagant-la(l7,9%), mentre que un I5,8% viu a un habitatge 
llogat o rellogat, essent pisos o apartaments els més llogats, 
i més a Cala Rajada que a Capdepera. Les dimensions en 
general són mitjanes i reduïdes: el 81, 1% dels pisos i 
apmiaments i el 5I,4% dels habitatges unifamiliars tenen 
de dues a tres habitacions. Quant al cost de l'habitatge, 

aquest mateix Estudi 
assenyala que un 49,2% 
dels llogers osciJ.len entre 
les 60.000 i 100.000 pta., 
un 28, I% superen les 
100.000 pta., un I8,8% 

... ...,.t~~ van de 40.000 a 60.000 
• •llllbM pta. i la resta, un 3,9%, no 

arriba a les 40.000 pta. al 
mes. Aquestes xifres són 
considerades amb una 
certa reducció a la baixa, 

possiblement, segons que es diu, per I' ocultació parcial de 
les rendes (pag. 63); i, tot i això, es considera que "els 
preus són bastant baixos" (pag. 65). Jo no ho crec que 
siguin tan baixos, quan Ja gran majoria de pisos i apmtaments 
són de dos o tres dormitoris. Si les despeses d'una llar 
llogada suposen la meitat o més del sou mitjà d'un 
treballador, no em sembla raonable qualificar aquest cost 
de "bastant baix". Tal vegada sigui així en una freda, 
assèptica i científica comparació amb els lloguers d'altres 
llocs d'aquesta illa o d'altres indrets turístics de la Penín
sula; encara que, des d'un punt de vista més "calent" i 
humà, a aquest fenomen el qualificaria, com a mínim, 
d'aprofitament abusiu del moment del mercat, quan no 
d'una clara injustícia. 

La solució a tota aquesta problemàtica podria arri
bar des de la urgent oferta d'habitatge públic. Però, estam 
tan sensibilitzats com per a demanar-ho amb determinació 
i força a qui en té la solució? O interessa que l'actual situació 
segueixi com fins ara? 

Articles de menatge 
Lifeim la seva pintura, en 

qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, I2 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.8I8.945 
971.819.209 
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La recepta del mes 
TAMBOR D'AMETLA 
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Tots n'hem menjat més de dues vegades. I que ho és de bol I que de senzills 

que són els seus ingredients! I, amb tot, a vegades no en menjam perquè ni en 

tenim ... ni en sabem fer. Però això quedarà ara mateix subsanat, a partir de la 

recepta que ens ha lliurat n 'ANTÒNIA LLULL «MARGALIDANA», al 'abast de 

qualsevol aprenent de cuiner. Aquí la teniu. 

Ingredients: 
-112 quilo de bessó d'ametla 
- 1 quilo de sucre 
-oli 

Dins una greixonera de terra hi posam un roll d'oli i el bessó d'ametla(prèviament 

escaldat i pelat), i li donam un parell de voltes, sense esperar que les ametles agafin 

color, perquè es cremarien. Després hi afegim el sucre, que s 'ha de remenar tot el 

temps que es fa, fins que agafi un color obscuret. A part, tendrem preparada una 

llaunaforrada de paper d'alumini untat d'oli, on hi abocarem la preparació de sucre i 

ametles, i l'aplanarem amb mitges llimones .. Quan haurà refredat, en traurem el paper 

d'alumini i el farem bocins, al gust. I ja està. 

.... Batec. Els mateixos polítics han fet tot el possible 
per a desprestigiar la política i els qui 
l'exerceixen. Veritablement, la 
representativitat actual deixa molt a desitjar: 
de cada vegada, el grau de participació a 
les eleccions és menor, el desencís entre 
els joves i les classes popular és més gran, 
i la idea que tots són "los mismos perros 
con diferentes collares" arrela entre els 
votants. Corruptel · les variades, 
manipulació electoral, programes buits 
(amb molta retòrica i poca substància), 
incompliment d'aquests mateixos progra
mes, aprofitament personal dels càrrecs ..... 
tot són notícies que omplen els diaris i fan 
que de cada vegada més gran la distància 
que separa els dirigents del poble. Aquí, la 
premsa i els altres mitjans de comunicació, 
que des de sempre han pres partit pel més 
fort- tret de rares i marginals ocasions
ha estat un element que ha ajudat a fomen
tar aquest desencontre. 

Els nostres dirigents es queixen 
que el ciutadà s'allunya de la política i de 
patir la síndrome del poder (sensació 

d'aïllament i solitud, pèrdua de 
motivació, allunyament de la realitat...), 
però fan poca cosa per a evitar-ho, ben 
al contrari, ho fomenten. Per què, si no, · 
es criminalitza tothom que s'oposa a les 
seves postures, a la seva ideologia? Per 
què s'aferren al poder, anys i panys, le
gislatura rere legislatura? Per què, quan 
no tenen arguments , recorren tan 
fàcilment a la mentida, la mitja veritat o, 
simplement, a la desqualificació- quan 
no la calúmnia- de l'adversari? 

Potser ens falta cultura 
democràtica, a nosaltres i als nostres 
dirigents, potser el sistema fretura d'una 
refonna - que cap partit vol afrontar 
perquè aniria contra els seus mesquins 
privilegis-, però veure cap on anam no 
és gaire esperançador. Afortunadament, 
de tant en tant uns quants centenars de 
milers de persones surten al carrer i 
recorden que "un altre món és 
possible". Jo també ho crec. 

ITIIJ o rn []]] 



biblioteca/comunicat 

Estel de Llevant: una realitat 
Manifest dels usuaris dels tallers de 

1' Associació Estel de Llevant 

Com vivim la malaltia? 
En principi, la malaltia va suposar un canvi radical en 

la nostra vida. És com una bomba que cau i explota, la qual cosa 
afecta a tots els camps de les nostres vides: el familiar, el labo
ral, el social, les amistats, les dones ... la malaltia accentua uns 
trets que aniben a convertir-se en hàbits com per exemple: 
l'aïllament, la soledat, l'angoixa, la depressió, la intranquilitat, 
el nerviosisme, la inseguretat, el sentir-nos observats per la 
gent, sentir veus, apatia, ràbia, malenconia, etc ... Ens du a una 
inseguretat tan grossa que fa que estiguem ansiosos, ja que no 
ens fiam de les nostres decisions: també du a una faltat 
d'iniciativa per a decidir i per fer activitats. Referint-nos a 
l'aspecte laboral, la majoria de hem hagut de deixar la feina, si és 
que en fèiem, i els que no treballaven quan vàrem caure malalts 
ja no hem tingut l'oportunitat d'iniciar-nos en el món laboral. 
Tots hem de prendre medicament, uns més i uns altres menys. 
Com la majoria de la gent, uns dies estam millor que els altres; 
uns dies estam eufòrics , mentre que altres estam deprimits. 

Dins la família la majoria de noltros ens sentim estimats, 
encara que en alguns moments sentim que no ens entenen, ja 
que pareix que fèim les coses aposta que és la pròpia malaltia la 
que fa que no sempre estiguem concentrats que no sempre 
pensem en tot. 

Per una part, sabem que el medicament ens dóna 
efectes secundaris que no podem controlar del tot i que, entre 
d'altres coses, ens ajudr1 r1 est;¡r m~s trilnc¡nils, il cionnir millor 

=si 
BLIO 
TE 
QUES 

de 
Mallorca 

A Cala Rajada ja tenim nou bibliotecari. Es tracta 
d'en PAU ALEMANY BERNAT, a qui podeu 

trobar a la biblioteca de s'Auba, diàriament, de 16 a 

20 hores. 
Les biblioteques estan preparant diverses activitats 

entorn de la Festa del Llibre. 
A més dels actes i tallers que tendran lloc a les 

mateixes biblioteques, es pensen muntar paradetes 
en alguns dels espais públics més adients. 

Oportunament s'editarà un fulletó amb el programa a 
desenvolupar, aquí teniu un avanç. 

20 

noltros i els qui estam amb noltros. 
Per altra banda, voldríem dir-vos que, a més del 

medicament hi ha altres factors que ens ajuden a estar millor i a 
no tenir tants de símptomes. Entre aquests podríem anomenar 
els següents: fer esport, conèixer la malaltia, fer teràpia, dur un 
horari regular, sentir-nos estimats, sentir que la gent confia en 
nosaltres i en les nostres capacitats, tenir un bon ambient fami
liar, tenir un entorn agradable, estar ocupats, esforçar-nos, etc ... 

Què ha suposat Estel de Llevant? 
Per nosaltres anar a Estel de Llevant ha suposat: agafar 

més seguretat entre noi tros mateixos, fiar-nos més de les nostres 
decisions, agafar consciència del que és la malaltia, trobar amics, 
trobar benestar, trobar estimació, trobar qualcú que I 'entén ... A 
través dels distints tallers ens oblidam dels nostres problemes o 
bé aprenem a resoldre'ls, milloram quant a símptomes, hem fet 
amics, desconnectam de Ja problemàtica familiar, duim millor la 
malaltia. 

Anar a l'associció suposa una "via d'escape", passar 
una estona agradable, conèixer i controlar un poquet la malaltia, 
aprendre a distinguir quan la problemàtica és pròpia de Ja malaltia 
de quan no ho és. En definitiva, l'associació fa que ens sentiguem 
més persones, ja que ha millorat Ja nostra qualitat de vida, la 
nostra auto-estima, la nostra autonomia i la nostra vida afectiva 
i social. 

Finalment, ens agradaria aprofitar aquest moment per 
donar les gràcies a tots els qui han fet o estan fent que l' asociació 
funcioni . Des d'aquí, i en nom de tots els usuaris, dir-vos: Moltes 
gràcies per fer que I' associació Estel de Llevant sigui una realitat. 

Remi>.ç per Antoni Penya. 

Dia del llibre 2002 
16 al25 d'abril 

-Dies 16 i 18 d'abril a les 5 del capvespre, tallerdepaperreciclat 
perfer punts de lectura. Biblioteca de Capdepera 

-Dies 17 i 19 el mateix taller a la biliotecade CalaRajada 

-Dia 19 a les 8 del vespre, presentació del llibre de lesljornades 
d'estudis locals i del llibre Capdepera 700 deJaumeFuster. 

BibliotecadeCapdepera 

Dia22, ANOME, titelles del grup Es Ferreret. A les 6 del 
capvespre. Bíbl i o teca de Capdepera 

-Dia23 Diadelllibre. Diada a laplaçade l'orient. mercadetde 
compra-.vendade llibres, animació, música, treballs escolars ... 

-Dia24 "llegendes de SantJ ordí" teresetes de Sa Murga. A les 5'3 O 
de la tarda a laBibliotecadeCalaRajada 

-Dia25, conferènciadeJoan manresa "Paisatges germans de 
Mallorca i laMediteramia" ales 8 del vesprealabibliotecade 

Capdepera 
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ACAMPALLENGUA 

Els dies 4 i 5 de maig de 2002 tendrà lloc a 
Binissalem una nova edició de 1 'Acampallengua. Una altra 
vegada, des dels infants fins als adults, podran gaudir, 
durant dos dies, d'una sèrie d'activitats multitudinàries a 
favor de la llengua catalana. Amb 1 'objectiu de fer reviure 
la nostra llengua, en uns temps de globalització accelerada 
que amenacen cultures com la nostra, que no tenen el suport 
d'un Estat, l'ACAMPALLENGUA està pensat com una 
mobilització del moviment de defensa del català i com a 
marc de convivència obert a les noves realitats. Si, per una 
banda, té un contingut clarament reivindicatiu (s'hi aprova 
un manifest destinat a les institucions i a la societat civil, 
demanant-los una implicació més gran en el procés de 
normalització lingüística), també en té de formatiu (xerrades 
sobre temes diversos, manifestacions culturals, tallers) i 
de lúdic (és una gran festa per la llengua). L'èxit de 
I' ACAMPALLENGUA és conseqüència del seu caràcter 
desacomplexat (s'hi barregen activitats pròpies de la cul
tura popular i les noves tecnologies; el ball de bot i el rock; 
el debat seriós i la gresca). I tot això, sempre en català. És 
una demostració que tot es pot fer en la nostra llengua, des 
de castells humans fins a una exhibició de skate. 

Però encdara més important és I' aspecte 
sociocultural de I' ACAMPALLENGUA, que s'ha 
manifestat any darrere any. La presència de milers de per
sones, en la seva maJoria joves, dins una localitat de tamany 
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petit o mitjà, hi té una gran incidència i demostra de cara al 
poble la magnitud i la força dels partidaris de la llengua. A 
més, la implicació de les institucions i de la societat civil 
locals garanteix que la llavor sembrada fruitarà. Per altra 
banda, estam parlant d'una activitat d'alt contingut lúdic, 
que ha aconseguit fites a les quals no havia arribat el 
moviment de defensa de la llengua: a les darreres edicions 
hem comptat amb la presència d'una gran quantitat de 
castellanoparlants, que han viscut dos dies en català i s 'han 
integrat sense problemes dins 1 'activitat. La influència que 
hagi pogut tenir sobre les seves actituds lingüístiques està 
per veure, però no pensam que sigui negativa. Els 
ACAMPALLENGUA han estat també un espai 
d'interrelació entre gent de tots els pobles de Mallorca. Hi 
ha hagut també una presència constant d'arreu dels territoris 
de parla catalana. S'hi han fet grans amistats i han estat 
una escola on aprendre a estimar i defensar la identitat 
pròpia de Mallorca. La seva potencialitat no està, però, 
exhaurida. Enguany pensam fer un esforç perquè hi 
acudesqui gent provinent de les darreres onades 
migratòries. 

Amb aquesta intenció afrontam una nova edició, que 
durà novetats i significarà un nou impuls. Tos hi estau 
convidats. 

Joves de Mallorca per la Llengua 
març de 2002 

Convocatòria. 71èAniversari de la proclamació de laRepública(14 d'Abril de 1931) 
Dissabte dia 13 d'abril a Felanitx. 

Programa 
7 de l'horabaixa. Presentació del llibre i CD Felanitx 1931.1939. República, guerra i repressió, d' AinaAdrover i Joan Cabot. 

A la casa de Cultura. 
8,30 del vespre: Concert i ballada amb AL MAYURQA. Restaurant Son Colom 

9,30 de la nit: Sopar per la República 
Tiquets pels sopar, fins dia 9 d'abril. Infonnació telèfons 971 827565 i 971 652791 

Col·lectiu Felanitx per la República 

-----T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAUINES) 

100 '-1. GABALLINS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14 - Tel. i Fax : 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 45 51 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax5G4551 
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Espe(n)culadors 

Agrons blancs, oques, orvals, gallinetes d'aigua, àguiles peixeteres ... passejar pel Parc Natural de S'Albufera 
de Mallorca un dia de sol a l'hivern és un plaer que no es pot comprar amb doblers, entre d'altres coses perquè 
l'entrada és gratuïta. Encara que l'omnipresència de la central tèrmica (quin fum més negre!) enterboleix un poc la 
visita, és un indret perfecte per carregar bateries a cors insulars crivellats per l'estupidesa amb que tants trepitgen 
aquesta roca. Torturar, més que trepitjar. 

Sortim del parc i ens endinsam per aquest mar de ciment que és el Port d'Alcúdia. Arribam a un bar restaurant: 
"Una canyeta, una cocacola, unes olives ... ens podeu encalentir sa papilla de sa nina ... ens podrieu dur una carta per 
anar mirant? Molt bé, ara mateix". Els tres cambrers que ens atenen ens deixen xerrar en mallorquí, ens entenen i, a 
més, el parlen. Això no és tot: el primer idioma amb el que està traduïda la carta és el mallorquí. Flip! que diria en 
Binimelis (ésser televisiu odiat per alguns illencs gràcies al qual, entre d'altres, cada pic que dic una castellanada se 
m'encen un pilot vermell gros com una síndria). Extasiat, entre glop i glop de canyeta, curadeta i curadeta de papilla, 
em comencen a arribar frases dites en veu alta, molt alta, des de la taula del costat. "Et donaré pes cul!", "Demà 
mateix te duc es seixanta milions i fet. .. ", "Aquest és un caballero", "T'hi construiré davant, et fotré la vista i m'ho 
hauràs de vendre més barato, ha, ha, ha ... ", "Jo venc de casa de senyors!", "Diga-li si em vol fer una mamada! Li 
donaré pes cul a n'aquest!". Es mòbils fan fum; els cohibas també. No es tracta de cap trobada gai o de fans de South 
Park, més aviat diria que estic presenciant una reunió d"'empresaris" illencs, tots propers a la seixantena. Dubt que, 
com deia un d'ells, siguin descendents de nobles(cosa que, per altra banda, no és garantia de res). M'és més fàcil 
imaginar-los fent feina des de ben petits. Anant a collir oliva o treure patates amb sis o set anys. Homes als que 
l'arribada del turisme va desterrar del camp i d'una vida menys còmoda. Segur que mai s'haguessin imaginat així: 
asseguts al voltant d'una taula presidida per tres botelles d'alcohol parlant de milions mentres el sol els acarona les 
arrugues. Me n'imagin milers al voltant de tot Mallorca intercanviant informació, planejant urbanitzacions, posant en 
venda sa mare ... És possible que siguin feliços, diuen que els doblers ajuden (al manco ajuden a aparentar-ho davant 
els altres). Durant molts anys, la vida els va donar per sac i ara ells li donen per sac a la vida i a tot allò que se posi a 
tir. Es pot somniar felicitat més gran? 

Miquel Piris. Periodista 

.......................................... u: t•1 ; ¡ cg 1 t41t .••. 

L'altre dia de pagès un amic comentava a 
una xarla de cafè que es sentia agobiat per la 
quantitat de revistes, fulletons, tríptics, díptics, 
diaris, suplemements dels diaris, fulles i revistes 
d'ofertes de comerços, propaganda de grans 
superfícies comercials, cartes, circulars, 
formularis i mil i una casta de paper imprés que 
s'acumulava a claixos, revisters, taules i racons 
de casa seva. 

El curiós, deia ell, és que realment només 
puc atendre una infima part de l'informació que 
reb. La major part va directament a la paperera (i 
d'aquí al contenidor blau per a reciclar) ja que el 
seu interés és ínfim. 

Caldria plantejar-se si tot l'esforç 
d'impressió i distribució val la pena. Si tothom reb 
el que reb el meu amic i fa el que fa el meu amic, 
no estam parlant de grans quantitats de paper i 
diners que ténen una dubtosa utiliat. 

Installaaions 

Pep Terrosa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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Conèixer la malaltia permet millorar la situació dels afectats 

La malaltia de Huntington, 
la gran desconeguda. 

El diagnòstic d'unagreu malaltia és sempre un cop 
molt dur per a qualsevol família, però quan a més es tracta 
d'una malaltia hereditària i tan poc coneguda com el 
Huntington, la preocupació i el desconcert són encara més 
grans .. En aquests casos, I 'associacionisme, sol ser una de 
les principals vies per intentar minvar tots els problemes 
socials que s'han d'afrontar. Per això l'any 1998 es de la 
COORDINADORA - Federació Balear de Persones 
amb Discapacitats es va promoure la constitució de 
L'ASSOCIACIÓ BALEAR DE HUNTINGTON. Una 
associació que té com a màxim objectiu agrupar a tots els 
afectats per tal de reivindicar, davant 1 'Administració 
Pública, la millora de 1 'atenció sanitària i social. 

El Huntington és una malaltia neurològica de 
caràcter degeneratiu i hereditari. Afecta a homes i a do
nes i, inicialment, els símptomes més habituals solen ser 
els moviments involuntaris del cos, els marcats canvis de 
personalitat i els errors de memòria. Posteriorment, el 
progrés de la malaltia pot provocar no en tots els casos 
una pèrdua pràcticament total de la capacitat mental i de 
control físic de l'afectat. 

Tot i que al1872 ja es va descriure aquesta malaltia 
, encara ara no es coneix la curació definitiva. Tot i així 
hem de dir que sí existeixen medicaments que ajuden a 
pal·liar els símptomes. 

Al 1993 es va trobar el gen causant del Huntington 
i això va suposar una gran avenç ja que els fills d'afectats 
poden fer-se la prova per sabre si són o no pmiadors. Cal 
tenir en compte que els fills tenen un 50% de possibilitats 
d'heretar la malaltia la malaltia i , per tant, de 
desenvolupar-la i transmetre-la també als seus fills. 
Actualment aquesta prova es realitza al Depatiament de 
Genètica de Son Dm·eta i normalment es recomana 
realitzar-la en l'edat adulta i , sobretot, abans de formar 
una familia i tenir fills. 

Incidència. 
A Balears es comptabilitzen en aquests moments 

entorn de 80 casos de Huntington, xifra que, encara que 
no sembli molt impotiant, comparada amb altres comunitat 
autònomes presenta un alt percentatge d'incidència. 
També cal tenir en compte que, encara ara, moltes famílies 
ho amaguen i que la falta d'informació dels professionals 
dificulta el diagnòstic. 

Necessitats socials. 
Per les característiques d'aquesta malaltia, un dels 

objectius primordials de l'Associació Balear de Huntington 
és facilitar informació a tota la Societat i, fins i tot, a 
professionals de la Sanitat. Però tampoc es pot oblidar la 
vessant reivindicativa. 

Quan la malaltia es troba molt avançada els 
afectats necessiten ser atesos durant les 24 hores del dia. 
Actualment no existeix a Balears cap residència ni centre 
de dia per aquests ciutadans i l'atenció domiciliària resulta 
totalment insuficient. Cal tenir en compte que la malaltia 
es pot iniciar a una edat ja avançada però també es coneixen 
casos de nins i joves 

Així els objectius de l'associació són: 
1.- Evitar els greus problemes que produeix el 

desconeixement general que existeix entorn de la malaltia: 
famílies que ho amaguen, situacions de rebuig i d'aïllament 
social. 

2.- Exigir que malgrat no existeixi una cura defini
tiva, els malalts rebin un tractament sanitari que els faciliti 
la major qualitat de vida possible, evitant-los qualsevol 
patiment. 

3.- Exigir que els afectats puguin accedir a pro
grames de rehabilitació especialitzats, a logopèdia i a teràpies 
ocupacionals. 

4.- Exigir una major atenció s (residències, cen
tres de dia i ajuda domiciliària) en els casos en què la 
malaltia es troba molt avançada. 

5.- Fomentar les donacions de cervell per permetre 
l'avanç de la investigació que descobreixi la curació del 
Huntington i d'altres malalties neurològiques com el 
Parkinson o l' Alzhèimer. 

L'Associació Balear de Huntington 
està integrada a COORDINADORA 
Federació Balear de Persones amb 
Discapacitat i tots els interessats poden con
tactar-hi a través del telèfon 971-2462591 o 
del correu electrònic coordinadora@bitel. es 
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Entrevista a Tomeu Melis, 
gestor de les finques públiques d'Al barca, 
s 'Alqueria Vella i es Verger (Artà) 

Parlam amb Tomeu Mel is, un gabellí que ha estat nomenat 
gerent de les finques públiques situades en el Parc de Llevant. Ell ens 
explica quina taca té al davant. 

- Quina seria, més a manco, la teva tasca? 
-En termes generals, es tracta de gestionar i explotar els 

recursos de les finques públiques d'Al barca, es Verger i s 'Alqueria 
Vella. Aquests són els objectius del Consorci que s 'ha creat. S 'ha de 
reactivar l'activitat agrària per tal 
de treure 'n un profit, però un profit 
que sigui sostenible. 

-De quina activitat agrí
cola estàs parlant? 

- En realitat es tracta 
d'zma activitat agrícola i ramadera: 
hi ha ovelles, olivm; ametlerm; i un 
poc d'horta. Una part de les finques 
es troba més abandonada, que és la 
de s 'Alqueria, que ja feia anys que 
no s 'explotava, mentre que la part 
d'Al barca s 'ha conservat millm; tot 
i que també s 'hi han d'introduir 
moltes millores. 

Parim· de sostenibililat en 
agricultura, en obliga a parlar de 
producció agrària ecològica, que és 
el sistema de maneig que 
s 'introduirà i que baix el meu punt 
de vista és fonamental per tal de 
rendibilitzar l'activitat agrària en 
zmafinca de les característiques de la que estam parlant. Aquest 
sistema de producció, si bé fa molts anys que se'n parla, encara 
requereix de grans esforços en matèria d'investigació, d'ordenació 
de la producció, etc. És un sistema que en certa mm1era crec que s 'ha 
de deslligar dels vicis i mm1caces que pateix l'agricultura convencio
nal. Per tant, crec que a mi(jà termini, aquesta finca hauria de 
convertirse en el molar dinamitzador del 'activitat agrària d'aquesta 
comm·ca. En ella s 'hawien de poder dur a terme aquelles invercions 
que permetin que si?;uin els propis productors qui elaborin els seus 
productes i elsposin directament en els mercats. 

-Quines són les prioritats que t'has marcat? 
-De moment encara estam avaluant quina és la situació real 

de tota aquesta extensió, per a després decidir les actuacions que s 'hi han 
de je1: Les finques ocupen una superficie de 1. 600 hectàrees, on hmwà de 
conviure l'activitat agrícola i ramadera, amb l'ús públic, així com la 
conservació de les espècies animals i vegetals. Hi ha un pla d'actuació 
que es segueix i es va actualizant dia a dia. 

Algunes de les construccions s 'adequaran com a refilgis,fet 
que ajudarà a la conservació 
d'aquestes, a la vegada que permetrà 
que la gent interessada en gaudir 
d'aquest espai pugi romadre dins de 
la finca. 

-Se suposa que, a mesura que 
passi el temps, la mateixa 
experiència us dictarà quines son 
les activitats a desenvolupar més 
aconsellables ... 

-Jo crec que la primera cosa, és 
definir clarament on volem arribar i 
què en volem fer d'aquestes finques 
públiques, mirar de cada lloc quin 
aprofitament en podem fenil: No 
oblidem, tampoc, que hi ha moltes 
construccions, algunes d'elles con
siderables, comlescasesd'es Verge¡; 
i no totes en el mateix estat de 
conservació. S'ha de veure què se 'n 
fa. 

En el poc temps que fa que he 
començat, de quasi bé cada zoza de les construccions presents hmz apm·egut 
un grapat d'idees a desenvolupm: Per tant, cal recopilm· totes les idees i 
ilifòrmacions possibles per tal d 'èsser capassos de donar el millor profit 
a cada cosa. 

-Davant la polèmica que la creació del Parc Na tu ral ha 
provocat, especialment entre els propietaris de finques, no creus 
que aquests espais públics poden ser un bon mirall quant a la 
gestió? 

-Ejecfi va ment, ¡;rec que aqueste~Jim¡ues haurien de constituir 
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un element dinamitzador per a les altres finques, de particulars, 
incloses dins el Parc. Però, ja veurem on podrem arribar, perquè 
ai'<ò exigei'< unes inversions importants. Hem de considerar que, en 
alg¡m cas, ens troban1 davantW?es e.:plotacions molt dei'< ades, en les 
quals, durm1t molts d'anys, nos 'hi ha invertit quasi bé res, i arrò no 
sols en I 'activitat agrícola o ramadera, sinó tmnpoc en la conservació 
de moltes de les edificacions existents. 

Pel que fa referència al Parc, les finques d 'Aubarca, es 
Verger i s 'Alqueria Vella són sols unes finques més del Parc Natural, 
amb la diferència que aquestes hm1 de ser d'ús públic, a diferència de 
totes les altres. Per tant, nosaltres haurem de compatibilitzar aquest 
ús públic amb allò que és l'explotació, i, a més, constituir l 'element 
dinamitzador que dèiem. 

-A altres i nd rets, com a Catalunya, els parcs naturals, 
a més de la preservació d'uns espais determinats, han constituït 
un fort impuls a l'economia de la zona afectada ... 

-A la Península, en molts de casos, els parcs també s 'han 
pensat com a elements per a revitalitzar l'economia de la seva zona 
d 'influència i evitar l'abandó de la població, amb l'efecte 
conservacionista que això pot tenir. Aquí, el problema és 
diametralment distint: aquí, !afigura de parc natural aparerr per a 
evitar una major degradació del territori, garantir la conservació 
d'aquells espai que pels motius que siguin han romàs verges. A la 
vegada crec que !afigura del parc hauria de reactivar tota aquella 
cultura de convivència amb l 'entorn que s 'havia mantingut fins els 
any se L'canta. 

Bona part de les finques de particulars, incloses dins de 
l'àrea del Parc Natural, no són finques que tenguin una important 
activitat agrària, sinó que la seva, és unapruJuct.:iú marginal. Basar 
la reactivació d'aquestes explotacions únicament en I 'activitat agrària 
és molt difícil, perquè ni els 
mateitos propietaris estan per 
la labor. Molts d 'aquests 
propietaris són gent major i 
que els seus fills, sovint, al 
manco a Capdepera, no sa
ben ni on es troben les seves 
propietats, i el que voldrien és 
treure 'n una rendibilitat 
immediata. Els propietaris de 
.finques, en general, no se 'n 
plantegen un ús agrícola sinó 
urbà 

Curiosament si un 
llegerrelfamósPORNdelParc 
de Llevant i contràriament a 
la idea que a tots ens ha 
arribat, aquest és més 
permissiu en matèria de 
construcció i de canvi d'usos 
que no els ANEI que englobaven quasi bé tota la supe1jicie del Pm·c. 
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En certa manera el pla d'ordenació dels recursos naturals, ve a donar 
W?a possible sortida a aquestes finques que fins ara únicament s 'havien 
de mantenir tal i com es trobaven. Ja que es permeten les construccions 
agràries, agrotw·ismes arrí com altres usos tradicionals, que permetran 
complementar la renda de dites explotacions. 

Arrí i tot, la cosa no està gens fàcil, el poder adquisitiu de bona pm·t del 
propietaris no pot fer fornt a les inversions necessàries per a dw· a terme 
aquestes trm1sjormacions. 

-Essent així, el panorama que s'entreveu és més aviat 
obscur ... 

-En els anys 60, va emergir un sector com és turístic, amb un 
potencial enorme, on el benefici de les inversions i del treball es varen 
revelar com a molt superiors als de la majoria de les altres activitats 
productives. Poques activitats, per no dir cap, podem competir en 
rendibilitat amb el sector serveis. Naturalment, això va provocar que, en 
poc temps, es passàs d'una societat eminentment agrícola a una altra 
d'abocada a l'activitat turística, on els guanys són absolutament 
superiors. Això, evidentment, ha suposat el quasi total abandó de 
l'agricultura com a mitjà de vida. Els qui no abandonaren, perquè no 
volgueren o no pogueren, s 'han mantingut dins unes estructures 
productives tradicionals, poc evolucionades, amb w1s marges tan petits 
que, als ulls dels altres sectors econòmics, no són considerats ni com una 
activitat econòmica pròpiament dita. Els pocs pagesos que queden, han 
de fer virgueries per a poder rendabilitzar les seves explotacions, 
segurament deuen esser dels empresaris més capaços de Mallorca. 

En certa manera feria falta una gran reestructuració del sec
tor, una vertadera revolució perquè les coses canviii1, com en certa 
manera ha passant amb el sector de la vinya, que pm·ei'< que funciona 
prou bé. 



conversa 

-Efectivament, el sector del vi és una certa 
demostració que hi ha un potencial econòmic que es
pera ser explotat. 

Hi ha sectors de producció agrària en els que 
crec que la projèssionalitat dels productors és d'admirar. 
Ara bé, en algw1s casos la capacitat productiva no ha anat 
acompanyada d'una capacitat comercialitzadora com el 
cas de la llet, i en altres com els productors d'horta, si 

Aquí el sector agrícola es podria mantenir per ell 
mateix, el potencial hi és. El que passa és que viu sota el pes 
aclaparador del sector turístic, que distorsiona tota la 
realitat. A Menorca, el sector primari s 'ha mm1tingut molt 
millor, segurament perquè els altres sectors no han exercit 
una competència tan desigual. A Mallorca, la gent que ha 
anat fugint del camp no n'ha volgut saber res més. 
Capdepera en seria un cas extrem, d'aquest abandó 
definitiu, d'aquest intent d'esborrar de la memòria tota la 
cultura agrària que teníem. És una manera de perdre una 
part de la pròpia història, i que en certa manera ara ja em 
jèt tm-d É!,·patètic, però molta gent jove del poble, avui no 
és capaç de destriar w1 ametler d'una figuera, o el blat de 
les faves. I això no és Nova York, això és Capdepera. 

-És lamentable, sí ... 
-El que difícilment puc entendre és veure que, 

avui, el sector turístic pareix que segueix les passes mal 
donades del sector agrari. A mitjan segle passat, 
l 'awicultura de Mallorca no es va saber modernitzar, no 
va ser capaç de dur a trrme la rPestrur.lurnr.in rle les 
estructures productives necessària i, a poc a poc, ha an·ibat 
a la situació actual. Avui, al manco, la imatge que arriba 
del sector hotele1; pareix que està fent els mateixos errors. Aquesta 
manca de capacitat d'adaptació a les noves necessitats, amb una acti
tud totalment immovilista i fora voler consentir que una part mínima 
dels seus beneficis es destini a mantenir el principal actiu i sustent que 
posseebc: aquesta terra. 

-I no hi podria haver una major coHaboració entre 
aquests dos sectors? No podrien tenir una bona sortida els 
productes de Mallorca, que d'altra banda han demostrat la seva 
qualitat? 

-Hi ha un problema de preus. A Mallorca se li fa molt difícil 
competir amb El Ejido, Califòrnia, o Argentina, per una qüestió de 
tamm1y de les explotacions, pels costos afegits de la insularitat, i en 
especial per l'efecte de la globalització que tant es parla i que afecta 
greument al preu dels productes agraris. Abd estan les coses, i amb ww 

visió estricta i exclusiva de marges comercials, que no de qualitat, 
resulta molt complicat que els nostres productes fenguin una sortida a 
través del establiments turístics. D'altra banda, també molta gent com
pra els productes més bm·ats, i 110 els que ofereixin una millor relació 
qualitat preu. 

Nia llorca és un gran mercat, on hi arriben productes de totes 
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bandes. Quan més gran és un mercat, hi ha més competència i més 
dijicilment poden sobreviure els productors locals. 

-Potser també ens perdem una mica per no saber donar 
una imatge diferenciada i atractiva dels productes d'aquí. 

-Ara es comença a fer, això. Ja hi ha empreses i productors 
que estan promocionant molt bé els seus productes, i sembla que hi ha 
wz sector de la població i dels visitants interessats. 

Des de sempre els mallorquins hem pensat que allò que ve de 
fora, és millor que el que tenim. En el seu moment no es va saber 
exploten' la imatge dijèrenciada delsproductes d'aquí, es varen introduir 
noves vm·ietats, races, nous sistemes de producció i cn·a de cada vegada 
més sembla que hauran de tornar a resorgb: 

-Moltes gràcies, Tomeu. 
-Dit queda. 

Cap Vermel/2002 
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SERVEI D'ASESSORAMENT 
UNGÜfSilC 

Atles Musical, una llengua de convit 

L'anypassatsecelebràel centenari de la publicació 
delia Lletra de convit, amb la qual el canonge i lingüista 
manacoríMn.AntoniMariaAicoverel1901 feiaunacrida 
a tots els ciutadans de territoris de parla catalana per a que 
l'ajudessin en la confecció del seu Diccionari català
valencià-balear (DCVB). Mn. Alcover pretenia fer un 
estudi de caire dialectològic, és a dir, recollir varietats i 
diferents maneres de dir d'un mateix terme, expressions, 

r 
Jardí botànic de Sóller, 

Foto botànica 2002 
premi a la millorfotografia de !aflora balear 

La VI edició dels concurs presenta un premi espe
cial al paisalge d'aiguamolls 

El jardí botànic de Sóller ha convocat la sexta edició 
del concurs Foto-Botànica, un certamen que pretén divulgar 
el coneixement de la flora de les Illes Balears, premiant a la 
millor fotografia de la flora endèmica de Mallorca, Menorca, 
Eivissa i Formentera. Aficionats i professionals podran pre
sentar fins a un màxim de tres fotografies per optar als quatre 
premis existents: un primer premi de 400 euros, un segon 
guardó de 270 eu ros i un tercer reconeixement de 180 euros. 
Al concurs hi ha també un premi especial de 240 euros per a 
la millor fotografia sobre el paisatge i flora dels aiguamolls: 
albuferes, salobrars, torrenteres i basses. 

Les obres podran presentar-se fins al 24 d'abril al 
jardí botànic de Sóller o a la Comissió de Medi Ambient del 
Consell de Mallorca. Cada fotografia haurà d'anar 
acompanyada del nom científic o popular de l'espècie foto
grafiada, el lloc i I 'hàbitat on ha estat obtinguda. El lliurament 
de premis tindrà lloc al mateix jardí Botànic el dia 11 de maig a 
les 19 hores. Les obres presentades s'exposaran a les sales 
del Museu Balear de Ciències Naturals de Sóller del dia 8 al 
26 de maig juntament amb una mostra de les obres botàniques 
més rellevants del fotògraf Climent Picornell. El concurs, 
organitzat pel Jardí Botànic de Sóller compta amb la 
col·laboració del Consell de Mallorca. 
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FUNDACIÓ JARDÍ BOTÀNIC DE SÓLLER 
Apartat de correus 44. E-071 00 Sóller 

Tel971 63 40 14 

etc ... i s'acabà convertint en una magna obra, encara que 
no és menys per la seva tasca de floklorista, que dugueren 
a recopilar les Rondalles mallorquines. 

Seguint aquesta mateixa idea de la lletra de convit, 
els Governs de Illes Balears, de la Generalitat de Catalunya, 
d'Andorra i d'Aragó han elaborat un atles musical, un doble 
CD, que pretén ser un reflex dels diferents parlars d'arreu 
del domini català a través de diferents grups musicals 
d'estils molt diversos. Hi ha un total de 3 5 grups representatius 
dels dos grans dialectes del català: el català oriental i el 
català occidental. I així, amb aquesta voluntat lingüística i 
musical, el CD, a més, inclou les lletres dels grups i la seva 
procedència geogràfica per tal que I' oient els identifiqui 
d'un o altre parlar. A més, du una breu- però precisa
explicació de les característiques bàsiques de cada parlar a 
cura de Joan Veny. Així, quasi sense adonar-se'n, l'oient 
gaudeix de la música a la vegada que aprèn dialectologia 
d'una manera pràctica i divertida. Els grups són dels més 
representatius del panorama actual en català, com ara: 
Antònia Font, Sopa de Cabra, Matamala, Uc, Ja t'ho diré, 
Tsè-Tsè, Gra Fort, AL Tall, Pinka, etc ... 

Pens que aquesta iniciativa és molt encetiada, des 
de la qualitat musical a l'enfocament lingüístic i a la qualitat 
material- presentació molt acurada i desenfadada del CD
. Per això crec, que pot ser molt útil per a ensenyar llengua 
a qualsevol àmbit educatiu d'una manera divertida i actual, 
i, aprofitant uns grups de música que agraden al nostre 
jovent, sovinttan desmotivat i mancat d'interès per la nostra 
cultura i tradicions. 

Servei d'Asessorament Lingüístic. 

, 

PREMI CAP VERMELL 2002 

El meu vot és per a la persona/grup/entitat 



la darrera 

Un per aquesta foto 

Després d'anys de baixes constants a la flota de barques del bou de Cala Raja
da, fins a passar de les dotze que hi arribaren a fer cap a les dues que hi ha 
actualment, ara li toca el torn al «Pranbar», un vaixell que s'ha cansat de dur peix en 
terra i que ja ha emprès el viatge cap al desballestament definitiu. Però el «Pranbar» 
no deixa un altre forat en el moll, perquè els seus propietaris 1 'han substituït per 
aquest modern «Cap Vermell», una barca d'arrossegament de bella línia i dotada de 
la tecnologia més moderna. Evidentment, li desitjam una llarga singladura i moltes i 
bones captures. Bon vent l'acompanyi. 

I, per què no dir-ho, també ens sentim ben satisfets de compartir-hi nom, amb 
aquesta espectacular embarcació: «CAP VERMELL» en l'amura de la nostra revista 
i en el nou pesquer de Cala Rajada. 
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